
hiperon A, wiazany niekiedy (w kilku procentach

przypadków) w lekkim fragmencie jadrowym. Czesciej

jednak hiperony A - po wytworzeniu - uciekaly z jadra

i rozpadaly sie w emulsji na proton i ujemny mezon 1l':

rozpad taki wygladal pod mikroskopem w emulsji

jak litera V. Korzystajac z takich emulsji, Marian

Danysz wraz z gronem uczniów wyznaczyl w 1959 roku,

naj dokladniej w tym czasie, mase hiperonu A (okolo

16% wieksza od masy nukleonu).

Pisal w swych Wspomnieniach Jerzy Pniewski:

"Hiperjadra odkrywane w latach piecdziesiatych

nalezaly do lekkich, podczas gdy ciezkich na razie

nie mozna bylo obserwowac bezposrednio. Jednak

Janusz Zakrzewski, w czasie pobytu w Bristolu,

wskazal wlasciwa droge do ich wykrycia i wraz

z kolegami z tamtego osrodka istotnie je zaobserwowal.

W latach szescdziesiatych caly cykl prac z tej dziedziny

zostal podjety w Warszawie w ramach Europejskiej

Wspólpracy K" . Odkrycie ciezkich hiperjader

w 1962 roku pozwolilo w nastepstwie wyznaczyc

glebokosc jamy potencjalnej hiperonu A w materii

jadrowej - podstawowy parametr w opisie teoretycznym

hiperjader. W tym samym roku Jerzy Pniewski i Marian

Danysz wysuneli hipoteze izomerii hiperjadrowej, to

jest istnienia dlugozyciowych stanów wzbudzonych

hiperjader, rozpadajacych sie w oddzialywaniu slabym

i dali pierwszy eksperymentalny przyklad hiperizomeru

(lliperhel siedem). Odkrycie to stanowilo poczatek

spektroskopii hiperjadrowej, to znaczy badania

hiperjader w stanach wzbudzonych. Dotychczasowe

obserwacje dotyczyly bowiem tylko hiperjader

rozpadajacych sie w stanach podstawowych.

Na poczatku lat szescdziesiatych osrodek warszawski

wlaczyl sie do prac prowadzonych przez wspomniana

wyzej Europejska Wspólprace K, obejmujaca szereg

osrodków w Europie. W ich wyniku wyznaczono z duza

dokladnoscia dla szeregu lekkich hiperjader wielkosc

charakterystyczna dla hiperjadra, jaka jest energia

wiazania w nim hiperonu A.

Pod koniec lat szescdziesiatych Pniewski rozpoczyna,

wraz z mlodymi wspólpracownikami z Warszawy,

serie eksperymentów ze spektroskopii hiperj adrowej,

prowadzonych technika licznikowa, poszukujac przejsc

elektromagnetycznych we wzbudzonych hiperjadrach.

Razem z Henrykiem Piekarzem i Jadwiga Piekarz

przeprowadza pierwszy eksperyment w Zjednoczonym

Instytucie Badan Jadrowych w Dubnej, a nastepnie

wraz z nimi i fizykami z Heidelbergu kontynuuje go

w Europejskiej Organizacji Badan Jadrowych CERN

w Genewie. Ten niezmiernie wazny eksperyment,

zakonczony w 1971 roku, doprowadzil do

zaobserwowania fotonów gamma powstajacych

w przejsciach elektromagnetycznych w hiperwodorze 4

i hiperhelu 4. Dalsze prace w tej dziedzinie

kontynuowal Pniewski wraz z warszawskim zespolem

we wspólpracy z fizykami z Lyonu; ostateczne wyniki,

uzyskane w 1979 roku, daly nowe, istotne informacje

o oddzialywaniu spinowym hiperonu A z nukleonami.

Badania hiperjader na Hozej wygasly wraz ze

smiercia Jerzego Pniewskiego w 1989 roku. Marian

Danysz zmarl wczesniej, w 1983 roku. Fizyka

hiperjadrowa jest jednak kontynuowana w Polsce

przez osrodek krakowski, gdzie Adam Strzalkowski

wraz ze wspólpracownikami zajmuja sie wlasnosciami

ciezkich hiperjader w eksperymencie licznikowym przy

akceleratorze COSY w Jiilich. Tak wiec pozostaje ona

nadal specjalnoscia fizyków polskich.'

W artykule Fizyka wielkich energii w Polsce: pierwsze

50 lat Andrzej K. Wróblewski pisal: "Chociaz bardzo

trudno jest porównywac znaczenie róznych odkryc

i to w róznych dzialach fizyki, to jednak mozna

twierdzic, ze odkrycie Danysza i Pniewskiego bylo

najwazniejszym w fizyce wysokich energii w Polsce,

a moze nawet w calej powojennej historii fizyki. Za

te pierwsza i dalsze prace na temat hiperjader obaj

odkrywcy byli wielokrotnie wysuwani do Nagrody

Nobla z fizyki, niestety, bez skutku".

Czytelników zainteresowanych szczególowymi

informacjami biograficznymi o Marianie Danyszu

i Jerzym Pniewskim odsylam do moich artykulów

o nich (Postepy Fizyki, tom 38, zeszyt l, str. 59, 1987

oraz Postepy Fizyki, tom 43, zeszyt 3, str. 279, 1992).

Janusz A. ZAKRZEWSKI

Wieslaw Szlenk

Wieslawa Szlenka poznalem w 1968 roku, w pazdzierniku - zglosilem sie wraz

z kilkoma kolegami na seminarium, którego tytul, w przyblizeniu, brzmial

Wybrane zagadnienia analizy matematycznej. Prowadzili je Karol Krzyzewski

i Wieslaw Szlenk. W istocie rzeczy chodzilo o uklady dynamiczne, ale wówczas

ta nazwa studentom by nic nie powiedziala. Seminarium bylo zywe. Po roku

nawet jeden z uczestników (M. Misiurewicz) rozwiazal pewien otwarty problem

i przygotowal prace do druku. Seminarium, mniej wiecej po dziesieciu latach,

stalo sie seminarium zakladowym - w miedzyczasie powstal Zaklad Ukladów

Dynamicznych. Szlenk i Krzyzewski mieli zwyczaj wskazywania otwartych

problemów w zwiazku z wyglaszanymi referatami. Pamietam, jak kiedys po

moim referacie sugerowano, ze omawiane twierdzenie mozna uogólnic (i nawet

wskazywano, jak to zrobic). Ja podalem argumenty, ze takim sposobem nic

sie nie uzyska. A w kilka miesiecy pózniej ukazala sie w Anglii praca, gdzie

wszystko zostalo zrobione tak, jak mi sugerowano.
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Krzyzewski byl bardzo dokladny, Szlenk zupelnie nie.

Wieslaw pelnil zreszta rózne funkcje administracyjne,

np. zastepcy Dyrektora Instytutu Matematyki UW,

co pochlanialo znaczna czesc Jego czasu. Brakowalo

mu wiec go na studiowanie czasopism - kserografy nie

byly tak rozpowszechnione, jak dzis, ponadto dostep

do nich miala jedynie upowazniona osoba, tak ze

wzgledu na ich skomplikowana (wtedy) obsluge, jak

tez dla kontroli, by nie powielano na nich np. ulotek

antysocjalistycznych. Szlenk poswiecal wiele energii,

by sprowadzac do Warszawy matematyków "ze

swiata" . Zarówno On, jak Krzyzewski, zajeli sie

ukladami dynamicznymi juz po doktoratach, uczyli

sie ich w Moskwie, wyslani tam przez prof. Mazura,

który uwazal, ze nalezy rozszerzac zakres badan. Gosci

bylo sporo, tak z Zachodu, jak ze Wschodu. Poza

oficjalnym programem odbywaly sie przyjecia w domu

Wieslawa, co kosztowalo go (i jego zone) wiele wysilku

i pieniedzy.

Znacznie trudniej bylo zapraszac matematyków

z ZSRR, gdyz decyzja o ich przyjezdzie do Polski

musiala byc akceptowana przez obfite grono instytucji

z matematyka nie majacych nic wspólnego. Obejsciem

bylo tu zapraszanie ich nie jako uczonych, lecz

prywatnie. Szlenk wymyslil "opodatkowanie sie" na

rzecz takich wizyt - odkladalismy na ten cel 10%

kwot uzyskiwanych z tzw. problemów wezlowych,

jak wtedy nazywano granty. Do Polski matematykom

radzieckim bylo jednak znacznie latwiej przyjechac,

niz np. do Niemiec. Stad pomysl Szlenka i Niemca,

K. Jacobsona, zajmujacego sie teoria ergodyczna,

zorganizowania u nas w lecie 1977 roku konferencji

z ukladów dynamicznych. Na dziesieciu obecnych

matematyków z ZSRR siedmiu przyjechalo wlasnie na

prywatne zaproszenia. O ich odczytach informowano

ustnie i tylko bodaj jeden z "turystów" (A.B. Katok)

zdecydowal sie wystapic zupelnie oficjalnie, bo

jego instytucja pozwolila mu wyslac referat na

konferencje. Konferencja zakonczyla sie sukcesem.

Materialy wydal w Asterisque, czasopismie Societe

M athematique de France, mieszkajacy tam na stale

wspólorganizator konferencji, Amerykanin M. Keane.

Mysle, ze ta konferencja byla ogromnym sukcesem

Wieslawa. Tym bardziej ze trudnosci, jakie musial

pokonac, byly zarówno wielkie, jak bezsensowne,

polityczno-biurokratyczne, a czesto wynikajace po

prostu z balaganu. Szlenk uwazal, ze takie utrudnienia

przeszkadzaja w zajmowaniu sie matematyka. Nie

pisal jednak protestów do nie wiadomo kogo, nie

zbieral podpisów itd., a po prostu robil swoje. Byl

optymista. I mial bardzo wiele pomyslów. Kiedys

namówiono Go do napisania podrecznika z rachunku

prawdopodobienstwa dla szkól srednich, niby na

rok, dwa - uplynelo kilkanascie lat, zanim pojawil

sie podrecznik konkurencyjny. Dzialal w Komitecie

Glównym Olimpiady Matematycznej - przez jakis czas

byl jego przewodniczacym.
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Mówil przekonujaco, co czasem mialo zupelnie nie

zamierzone efekty uboczne. Zaproponowal kiedys

zadanie na zawody pierwszego stopnia Olimpiady: co

jest wieksze, sin(tgx) czy tg(sinx) w przedziale (O, ~)?
Mialo byc latwe i zostalo zaakceptowane. Niestety,

okazalo sie (w trakcie jakiegos nudnego posiedzenia

Rady Wydzialu), ze Autor nie potrafi go zrobic od

reki, choc udalo mu sie wczesniej przekonac caly

Komitet, iz zadanie jest proste!

Napisal ksiazke Wstep do teorii gladkich ukladów

dynamicznych - efekt wykladów w Aarhus w Danii.

Bylem jej recenzentem. W pierwotnym tekscie bylo

wiele niedokladnosci i potkniec. J a bylem wtedy

swiezo po doktoracie, a Wieslaw byl wicedyrektorem

Instytutu. Informowalem Go o znalezionych bledach

i mozliwych uproszczeniach dowodów. Jego reakcje

byly zawsze bardzo wlasciwe - zawsze analizowal

kwestie merytorycznie i sprawial wrazenie czlowieka

zadowolonego z tego, ze slyszy uwagi, chociaz

zmuszalo Go to do pracy nad poprawkami. Nie

wiem, czemu ksiazka, której recenzje ukonczylem

w 1975 roku, zostala wydana dopiero w 1982 - duzo

za pózno. Oczywiscie, nie byla dopracowana do

konca, wiele rzeczy mozna bylo poprawic. Gdyby

jednak wydano ja piec lat wczesniej, bylaby jedna

z pierwszych, i wtedy bylaby uzywana przez wieksza

liczbe ludzi, niz wtedy, gdy stala sie jedna z wielu

ksiazek z tej dziedziny, w tym napisanych pózniej

(korzystajacych wiec z materialów, które w latach

71-75 nie istnialy).

Wieslaw zajmowal sie do konca swego zycia ukladami

dynamicznymi, ale oprócz nich zainteresowal sie

modelami matematycznymi w biologii; zaczelo sie

to w czasie kilku lat pracy w SGGW-AR i trwalo

do konca. Uruchomil seminarium z tej dziedziny

w Instytucie Matematyki Stosowanej UW, do którego

przyszedl z SGGW-AR. Znów mial magistrantów

i doktorantów. Seminarium, które stworzyl, Jego

wspólpracownicy i uczniowie nazwali Jego imieniem.

Mial zreszta wiele zrozumienia dla zastosowan

matematyki w innych dziedzinach, znal rózne

przyklady i potrafil o nich opowiadac interesujaco.

Wspieral ksztalcenie ludzi mlodych, a przynajmniej

mlodszych od siebie. Bez niego warszawskie liceum

im. Staszica (dawniej Gattwalda) nie mialoby tak

dobrej obsady, jak mialo.

Mial wiele energii. Orientowal sie w swiecie. Chodzil

po górach. Byl ceniony wszedzie tam, gdzie Go

znano. Spedzal sporo czasu za granica. Rozmawial

z mnóstwem ludzi i te rozmowy wiele mu dawaly.

Umarl niespodziewanie nawet dla lekarzy leczacych

Go w Barcelonie, gdzie pracowal w ostatnim roku

Swego zycia. Pogrzeb odbyl sie w srodku wakacji

w Warszawie i bylo na nim mnóstwo ludzi, choc gdyby

to bylo kiedy indziej, byloby ich jeszcze wiecej.

Michal KRYCJI


